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INTERVENCIÓ DEL PRESIDENT DEL CONSELL SOCIAL,  SR.  RAMON ROCA, 

AMB MOTIU DE LA INAUGURACIÓ DEL CURS ACADÈMIC 2008/2009 

Lle ida,  24 de setembre de 2008  

 

 

 

Salutacions:  

 

Mgfc .  Rector  de la  Univers i ta t  de L le ida 

Comiss ionada per  a  Univers i ta ts  i  Recerca 

Di rector  Genera l  de Recerca 

Secretar i  Genera l  de Consel l  In terunivers i tar i  de Cata lunya 

Dis t ing ides  autor i ta ts :  a lca ldes,  d iputats ,  pres idents  de consel ls  comarcals ,  

reg idors  

Dra.  Adela Cor t ina 

Sr .  Josep Mar ia  Pujo l  

Membres de l ’equip de d i recc ió  i  de les  d i recc ions de ls  centres,  

Membres de Consel l  Soc ia l  i  de l  seu Fòrum de Par t ic ipac ió  Ciutadana 

Comuni ta t  un ivers i tàr ia ,  senyores,  senyors ,  amics tots ,  

 

Mencions:  

 

Abans de to t  vu l l  adreçar-me:  

-A la  Dra.  Adela Cor t ina  per  agra i r - l i  la  l l i çó que ha impar t i t  i  mani fes tar- l i  

que compar te ixo amb e l la  e l  noranta per  cent  de les  idees que ha 

expressat .  He t ingut  la  impress ió  que ens  par lava a lgú de l ’àmbi t  

empresar ia l .  M’ha a legrat  mol t  sent i r  –per  pr imera vegada des que en 

formo par t–  a lgú de la  comuni ta t  un ivers i tàr ia  expressar-se amb e l  mate ix  

l lenguatge a  què est ic  acostumat .  

 

Tot  segui t ,  vu l l  fe l ic i tar :  

-A to ts  e ls  qu i  heu aconsegui t  e ls  Premis  Ext raord inar is  de Carrera.  

Enhorabona a vosal t res i  a  les vost res famí l ies .   

 

-A ls  qu i  heu rebut  les  Dis t inc ions  d ’Honor  de la  Univers i ta t  de L le ida.  

Gràc ies a to ts  per  la vost ra  tasca docent ,  invest igadora i  de gest ió .   
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-A l ’equip  de professors  que,  d i r ig i t  pe l  Dr .  Babot ,  de l  Depar tament  de 

Producc ió Animal  de  la  UdL,  ha estat  guardonat  amb la  Dis t inc ió  V icens 

Vives de la  Genera l i ta t  de Cata lunya a la  Qual i ta t  Docent ;  candidatura 

que en e l  seu moment  va proposar  e l  Conse l l  Soc ia l  de la  Univers i ta t  de 

L le ida per  l ’e laborac ió  de l  pr imer  Màster  Of ic ia l  de Sani ta t  i  Producc ió 

Porc ina.  

 

- I ,  amb to ta la  cons iderac ió  i  l ’a fec te,  a  Josep M.  Pujo l  ja  que,  per  cu lpa 

d ’e l l  o  gràc ies a e l l ,  sóc aquí .  La ver i ta t  és  que a l  començament  pensava 

que era  per  cu lpa.  Ara,  cada d ia  que passa t inc  més mot ius  per  donar- l i  

les  gràc ies.  E l  t inc per  una gran persona,  un  gran empresar i  i  un gran 

l le idatà.  No ca l  pas que us en par l i ,  de les  seves v i r tu ts .  Vosal t res heu 

estat  amb e l l  durant  més de vu i t  anys i  les heu pogut  comprovar .  
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Discurs:  

 

Avui  és  un d ia  mol t  espec ia l  per  a  mi .  De fe t ,  és  la  pr imera vegada que 

par t ic ipo en la  Inaugurac ió  d ’un Curs  Acadèmic i  un no pot  ev i tar  de pensar  s i  

ho farà bé o s i  ho farà  malament ;  to t  i  que sempre queda e l  consol  de saber  

que,  com que vostès  són educats ,  s igu i  com s igu i ,  segurament  acabaran 

aplaudint  la  meva in tervenc ió.   

 

Voldr ia  agra i r  mol t  s incerament  a l  rec tor ,  a ls  v icerectors  i  v icerectores,  a l  

gerent ,  a ls  degans i  deganes,  a l  professorat  i  a  la  gent  de l  PAS tot  e l  que 

m’han ensenyat  i  to t  e l  que hem compar t i t  durant  aquests  vu i t  mesos que fa  

que sóc aquí ,  perquè m’ha a judat  a  conèixer  la  Univers i ta t ,  a  aprec iar  to ta  la  

labor  que s ’h i  es tà duent  a  terme,  a  est imar- la .  A to ts  e l ls ,  gràc ies  per  la  

pac iènc ia.   

 

Mol tes  vegades ens  cos ta reconèixer  a l lò  que ten im a casa,  va lorar  e l  que és 

més a prop.  Per  a  mi ,  par t icu larment ,  conèixer  la  UdL ha estat  una gran 

sorpresa en e l  més pos i t iu  de ls  sent i ts .  

 

Basaré la  meva in tervenc ió en dos b locs.  Per  una banda,  e ls  reptes de fu tur  a ls  

que –de manera compar t ida amb l ’equip  de d i recc ió  de la  Univers i ta t– 

cons iderem que hem d’aspi rar .  I  per  una a l t ra ,  una sèr ie  de tòp ics  que 

normalment  recauen a ls  l le idatans,  a  la  gent  de L le ida,  i  a  la  mate ixa UdL.  

 

En def in i t iva,  e l  que hem fet  a l  Consel l  Soc ia l  durant  aques ts  pr imers mesos ha 

estat  par lar  amb e l  món acadèmic  i  amb la  soc ie tat  l le idatana en genera l ,  per  

veure què podíem fer  nosal t res  per  a  la  Univers i ta t .  

 

Han sorg i t  mol tes  in ic ia t ives i  mol tes  i l · lus ionants .  Hem pogut  comprovar  

l ’es t ima i  les  ganes de fer  coses de la  gent  cap a la  UdL.  A mi ,  a ixò m’ha 

sorprès força.  És una resposta per  admirar  i  agra i r .  Segurament ,  s i  fa  un temps 

m’haguess in v ingut  a  demanar  e l  que jo  he demanat  a  segons quines persones,  

jo  no m’h i  hagués impl icat  de la  mate ixa manera que he pogut  d i rec tament  

constatar .  
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A )  Així ,  doncs,  tocant al  pr imer bloc,  e ls reptes de futur ,   

de to ta la  informació que hem copsat  a l  Consel l ,  hem cregut  necessar i  or ientar  

to t  e l  nost re  potenc ia l  a  impulsar  quat re àmbi ts  cons iderats  c lau,  que es poden 

def in i r  a  mig termin i  i  amb re lac ió  a ls  quals  e l  Consel l  pot  ser  de mi l lor  a ju t :  

 

�  Potenc iar ,  canv iar  i  mi l lorar  l ’Of ic ina de Supor t  a  R+D+I .  

�  Potenc iar  la  Univers i ta t  de L le ida i  la  provínc ia  de L le ida com a referent  

mundia l  en e ls  àmbi ts  agrar i  i  agroal imentar i .  

�  Trebal lar  per  pos ic ionar  la  UdL i  e l  seu entorn com a Campus 

d ’Excel · lènc ia  

�  In ternac ional i tzar  la  nost ra  Univers i ta t .  

 

Aquests  són e ls  e ixos en què �de forma consensuada amb e l  rec tor  i  e l  seu 

equip d i rec t iu�  in tentarem t rebal lar  durant  aquest  proper  any.  

 

A.1)  Amb referència al  pr imer eix,  l ’Of icina de Suport  a R+D+I ,  

ens estem p lante jant  com podem ajudar  la  nost ra  gent  a l  fe t  que rea lment  

a fegeix in  va lor  a  la  impor tant  labor  que estan duent  a  terme;  que no ca igu in,  

per  in tentar -ho,  en una burocrat i tzac ió  –de vegades innecessàr ia– amb efectes 

poc mot ivadors ,  f ins  i  tot  d issuasor is .  Aquest  és  l ’ob jec t iu  pr inc ipa l ,  que e l  PDI  

de la  UdL es pugui  dedicar  a  a l lò  en què és rea lment  bo:  la  recerca,  la 

innovac ió  i  l ’ensenyament .  Fer - los a to ts  e l ls  la  tasca fàc i l .  Aquest  és  un dels  

pr inc ip is  que ens hem de marcar  i  no perdre de v is ta .  

 

D ’a l t ra  banda e l  Consel l  també es p lante ja  com fer  per  t ransmetre to t  aquest  

coneixement  i  ta lent  que està i  a t resora la  Univers i ta t ,  a  fora de la  Univers i ta t ;  

s igu i  a  la  soc ie tat  en genera l ,  a  les  empreses,  o  a la  Admin is t rac ió .   

 

Fa pocs d ies  l leg ia  que només e l  3 ,7% de les  empreses innovadores 

co l · laboren amb la  Univers i ta t .  És una dada a n ive l l  espanyol ;  no t inc  la  

cata lana,  n i  la  l le idatana,  però segur  que no deuen s i tuar -se massa l luny.  Per  

cont ra,  a ls  països nòrd ics  com F in làndia  o Suèc ia estan ent re un 15% o 16% ,  

la  qual  cosa suposa t res  vegades més del  que ten im nosal t res .  Crec,  per  tant ,  

que en e l  nost re  cas –UdL i  ter r i tor i–  amb les  caracter ís t iques d ’unes 

d imens ions  que fac i l i ten la  prox imi ta t  ent re  ambdues,  esdevé una gran 
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opor tun i ta t  mútua,  i  a ix í  ens ho hem d’agafar :  com un avantatge amb grans  

poss ib i l i ta ts  s i  sabem aprof i tar -ho.  

 

També vu l l  re fer i r -me a la  docènc ia i  en concret  a  la  formació cont inuada a l  

l la rg de la  v ida.  Sóc del  parer  que és un aspecte impor tant íss im a ten i r  en  

compte,  i  més amb to t  e l  que es der ivarà de Bolonya.  S i  ja  ho era abans,  c rec 

que a par t i r  d ’ara encara ho serà més.   

 

L ’ in terès d ’un país  per  la  seva formació és com un termòmetre que ens ind ica  

la  seva sa lut .  S i  no h i  ha prou temperatura,  e l  nost re  fu tur  serà mol t  pobre i  

podr íem deixar  d ’ex is t i r  com a ta l .   

 

Segons estadís t iques recents ,  a l  nost re  país ,  la  gent  de 25 a 65 anys dest ina  

508 hores l ’any de la  seva v ida a la  formació.  Di t  d ’una a l t ra  manera:  només 63 

d ies  de ls  40 anys que compren aquesta f ran ja  d ’edat .  És mol t  poc.  La mi t jana 

de la  Unió Europea és  de 669 hores,  un 30% més.  Hi  ha països com França,  

Suïssa,  F in làndia  i  D inamarca que h i  dediquen 1.010 hores,  e l  doble que 

nosal t res ,  la  qual  cosa suposa uns 125 d ies  més de la  v ida dedicats  a  la  

formació.  Aquí  és  on es presenta una a l t ra  opor tun i ta t .  Cal  que in terpretem les  

dades,  no com una mancança,  s inó en c lau d ’opor tun i ta t ,  de repte,  d ’àmbi t  en  

què podem mi l lorar .  

 

A.2)  Quan al  segon eix,  e l  Campus de l ’Excel · lència,  

const i tue ix  un tema impor tant íss im,  amb e l  qua l  –per  a  mi–  ens juguem el  fu tur  

de la  Univers i ta t .  Caldrà dec id i r  s i  vo lem jugar  a  pr imera d iv is ió  o  a segona de 

la  l l iga en què par t ic ipen to tes les  un ivers i ta ts  es tata ls ,  i  actuar  amb 

conseqüènc ia i  e f icàc ia .  Són moments  d i f íc i ls ,  tant  per  la  s i tuac ió  en què 

estem com per  a  la  mate ixa Univers i ta t .  V indran canv is  mol t  ràp ids,  a lguns dels  

quals  ja  e ls  ten im aquí .  No serà  fàc i l  gest ionar  la  s i tuac ió  en e l  nou escenar i .  

Tot  i  a ix í ,  c rec que ens  en podem sor t i r  bé a la  UdL i  que L le ida compta e ls  

mi t jans suf ic ients  per  aconsegui r -ho.  

 

Per  concretar ,  em refer i ré  a  s is  canv is  en la  cu l tura un ivers i tàr ia ,  com a 

organi tzac ió ,  que són c lau i  dec is ius  per  a l  que aspi rem:  

 

1-  Haurem d’apostar  pe l  l ideratge;  ún ica manera d ’aconsegui r  fer  coses.  
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2-  Haurem d’apostar  per  la  capac i ta t  de t rebal l  en  equip,  tant  

hor i tzonta lment  com t ransversa lment .  No podem pensar  en e l  conreu de 

les  nost res parce l · les  actua ls .  Jugarem en un camp més mol t  més gran,  

en què e l  ter reny que hem defensat  f ins  ara perdrà impor tànc ia.  

3-  Haurem de  ten i r  capac i ta t  de compar t i r  i  d ’a l iar -nos amb segons qui .  

4-  Haurem de saber-nos adaptar .  

5-  Haurem d’obr i r -nos.  

6-  Haurem de potenc iar ,  bàs icament ,  e l  ta lent  que ten im aquí ;  però 

haurem,  segurament ,  d ’ incorporar  ta lent  de fora ;  un ta lent  

complementar i ,  no pas suplementar i .  

 

Crec que to t  p legat  és  comparab le a un par t i t  de tennis  de dobles,  en què 

escul ls  la  teva pare l la  depenent  de les  teves  mancances .  Penso que aquesta 

és una bona manera  d ’enfocar  la  s i tuac ió ;  una s i tuac ió  en què to thom ha de 

sumar  i  n ingú ha de quedar  apar ta t .  Com ha d i t  abans la  Dra.  Cor t ina:  no s ’ha  

de rebut jar  una idea només per  qu i  la  d iu  o des d ’a l là  on ve.  

 

A.3)  Amb relació al  tercer  eix,  fer  de la  Universi tat  de Lleida i  de la  

província de Lleida un referent  mundial  del  sector  agrar i  i  agroal imentar i ,  

vul l  inc id i r  en e l  terme mundia l ,  ja  que cons idero que hem de ser  ambic iosos.  

Quan Davis  (Univers i tat  de Cal i fòrn ia)  –que actua lment  és  e l  nost re  re ferent ,  

un re ferent  mundia l–  s ’ho va proposar  i  ho va vo ler  fer ,  ten ia  menys mi t jans 

que nosal t res  ten im en aquests  moments .  S i  ens posem a anal i tzar ,  

observarem que:  ten im la  gent ,  ten im e ls  coneixements ,  ten im e ines ,  ten im un 

Parc  Cient í f ic  i  Tecnològ ic  Agroal imentar i ,  ten im una h is tòr ia  que ens avala,  

ten im un ter r i tor i ,  ten im una indúst r ia . . .  Dubto que Davis ,  parce l · la  a  parce l · la ,  

t ingui  e l  que nosal t res  ten im .  Per  tant ,  sor t im amb mi l lors  condic ions,  més ben  

pos ic ionats  i  a ixò ens ha de mot ivar  a  in tentar  ser  re ferent  mundia l .  

 

A 4)  Pel  que fa al  quart  i  úl t im eix,  e l  de la  internacional i tzació,  

cons idero que avui  no dóna l loc  a  d iscuss ió .  La UdL té  l ’1 ,1% de ls  a lumnes 

univers i tar is  que h i  ha a Espanya i ,  respecte a l  món,  la  x i f ra  encara és mol t  

més minsa.  Què pot  s ign i f icar? No ho sé,  però,  s incerament ,  s i  la  nost ra  

poblac ió  to ta l  suposa un 0,3 % o 0,4% de la  mundia l . . . ,  o nosal t res  sor t im i  ens 

pos ic ionem,  o est ic  convençut  que e ls  a l t res  v indran aquí  i  ens faran una OPA, 

acadèmicament  par lant .  
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Per  tant ,  hem de fomentar  que e ls  nost res estud iants  sur t in ,  que e ls  nost res 

professors  se ’n  vagin,  que e ls  a l t res  professors  v inguin.  Fa ben poc la  

v icerectora de Relac ions In ternac ionals  m’ in formava de l ’evo luc ió  de ls  

Erasmus.  Ateses les  x i f res ,  ens t robem davant  d ’una qües t ió  mol t  preocupant  

ja  que,  ac tua lment ,  la  quant i ta t  d ’a lumnes que vénen de fo ra és e l  doble de ls  

que marxen nost res.  Crec que va ldr ia  la  pena fer  a lguna cosa per  mi l lorar  

aquest  aspecte tan impor tant  per  a  la  formació super ior .  

 

Bé,  aquestes ser ien una mica les  l ín ies  de l  p la  est ra tèg ic  o  les  in ic ia t ives amb 

què des del  Consel l  Soc ia l  – ins is te ixo,  compar t i t  amb e l  rec tor  i  e l  seu equip- ,  

in tentarem t rebal lar  durant  aquest  any.  Necess i tarem l ’a juda de to ts  vosal t res  

i ,  no només l ’a juda;  també que h i  poseu una mica d ’ i l · lus ió .  

�

B) Ara,  referent  a l  segon bloc que us he anunciat  a l  pr incipi  d ’aquesta  

intervenció,   

m’agradar ia  compar t i r  a lguns tòp ics  que mol tes  vegades ens at r ibueixen a  la  

gent  de L le ida.  Jo bàs icament  em sento l le ida tà.  V isc  aquí ,  es t ic  casat  aquí ,  

t inc  les  empreses aquí ,  sóc a la  UdL;  en def in i t iva,  pràct icament  to ta la  meva 

v ida és aquí  a  L le ida.  I  de vegades s í  que et  xoca,  ta l  com m’he anat  t robant  

tant  en la  v ida empresar ia l  com ara  en la  v ida acadèmica,  que h i  ha uns tòp ics  

que ens e ls  repete ixen cont ínuament  i ,  de tant  repet i r - los ,  ar r iba un moment  

que f ins  i  to t  e ls  mate ixos l le idatans acabem per  creure ’ns-e ls .  Jo penso que 

a ixò ja  comença a ser  una mica per i l lós .  Per  a  mi ,  són quat re e ls  que sempre 

van sor t in t :  

1-  Que ens fa  fa l ta  l ideratge.  

2-  Que ens manca ambic ió .  

3-  Que fem v ic t imisme.  

4-  I  que som ind iv idual is tes .  

 

Jo crec que par lem amb qui  par lem a ixò sempre ens ho ret reuen.  Jo,  d ’a lguna 

manera,  ho vo ldr ia  desmuntar  i  compar t i r  amb to ts  vostès i  donar- los  la  meva 

opin ió   

 

Que fa l ta  l ideratge,  jo  crec que no.  He buscat  d iverses def in ic ions de l ideratge 

i  n ’h i  ha mol tes ,  i  aquí  h i  ha empresar is  que coneixen mol t  bé aquest  tema,  
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segurament  mi l lor  que jo ,  però n'he buscat  una que fos  cur ta  i  que t ingués 

a lguna v is ió  de fu tur .  I  a l  f ina l  n ’h i  ha una que d iu  que l ideratge és “ la  

capac i ta t  de t ras l ladar  una v is ió  o  un somni  a  la  rea l i ta t ” .  Jo crec que aquesta 

és una bona def in ic ió .  

 

S i  anal i tzem la  nost ra  rea l i ta t ,  la  de L le ida,  qu ina és,  que malgrat  no ten i r  cap 

cent re de recerca d'excel · lènc ia  de la  Genera l i ta t  de Cata lunya,  que 

segurament  a lgun d ia  podrem ten i r ;  s i  mi rem amb termes re la t ius  la  gran 

espec ia l i tzac ió  nost ra  amb e l  tema agroal imentar i ,  som e ls que més estud is  de 

recerca ten im.  L'al t re  d ia ,  par lant  amb un professor ,  em de ia que a  la  UdL,  de 

publ icac ions c ient í f iques n'hi  ha 252,  sense comptar  la  Fundac ió  UdL- IRTA,  de 

la  qual  no t inc  dades.  Però és que la  UAB,  amb to t  e l  nombre de professors  

més que deuen ten i r ,  que no sé quants  més són,  i  no  sé quants  a lumnes més,  

n'ha fe t  243,  de publ icac ions.  

 

Crec la  nos t ra  rea l i ta t  és  una rea l i ta t  agroal imentàr ia ,  també s i  mi rem e l  món 

empresar ia l  és  e l  mate ix  que e l  món acadèmic.  Segons unes dades que ha 

publ icat  e l  DARP i  a l t res  dades que es poden t robar ,  de la  producc ió de 

f ru i ters,  ara que engegarem e l  Frui tcent re,  e l  78% és aquí ,  a  L le ida.  De ter ra 

de cu l t iu  de cereal  en ten im e l  53%;  de les  explotac ions ramaderes en ten im e l  

40%,  i  de ls  caps de best iar ,  e l  51%.  Par lo  de Cata lunya.  De to tes les  

expor tac ions que fa  L le ida,  que em sembla que l'any passat  van ser  ent re  

1.200 i  1 .300 mi l ions d'euros,  e l  60% són agroal imentàr ies .  Totes les  

impor tac ions que s'han fe t  són e l  33%.  A ix í ,  doncs,  sabem quina és la  nost ra  

rea l i ta t  i  sabem que ten im l ideratge.  

 

Entenem que e ls  l íders  no ev i ten n i  neguen e ls  problemes,  s inó que e ls  veuen 

com una opor tun i ta t .  Jo crec que ara ho farem.  E l  l ideratge no és una pos ic ió ,  

és  una e lecc ió  i  nosal t res  hem escol l i t ,  hem escol l i t  des de la  Diputac ió ,  hem 

escol l i t  des de l ’A juntament ,  hem escol l i t  des de ls  par lamentar is  i  d iputats  que 

ten im,  hem escol l i t  des de l  Compromís per  L le ida,  hem escol l i t  des de l  Fòrum 

de Par t ic ipac ió  Ciutadana.  Jo crec que to ta la  c iu ta t  o  la  gran major ia  de la  

c iu ta t  h i  es tem d ’acord.  Nosal t res  hem escol l i t ,  la  Univers i ta t  de L le ida va fer  

e l  pr imer  p la  est ra tèg ic  ara fa  uns  anys,  a  l ’època de Josep M.  Pujo l ,  un p la  

est ra tèg ic  que deia que hem de ten i r  un gran pal  de pa l ler .  A ixò no vo l  d i r  que 

abandonem al t res  coses,  però s í  una gran espec ia l i tzac ió ,  que és e l  tema 



� ��

agroal imentar i .  Nosal t res  ja  ho vam def in i r  fa mol ts  anys.  Per  tant ,  jo  c rec que 

sabem on som.  

 

Segurament  no hem assol i t  to t  a l lò que ens proposàvem,  segur  que no.  Ara és 

e l  moment ,  ara és un bon moment .  A lguns m’han d i t  que a ixò ho d iem mol tes 

vegades,  però crec s incerament  – i ,  s i  no,  no ho d i r ia– que ara és e l  moment ,  

però ten im necess i ta ts .  Per  a ixò,  demano la  co l · laborac ió  de to ts  vostès i ,  no 

només la  co l · laborac ió ,  s inó que h i  pos in  mol ta  imaginac ió i  mol ta  i l · lus ió ,  

perquè amb la  co l · laborac ió ,  només,  no en t indrem prou.  Ja ho deia Víc tor  

Hugo:  “no h i  ha res més poderós que quan a  una idea l i  ar r iba e l  seu temps”,  i  

c rec que és e l  nost re  moment ,  e l  moment  de L le ida i  n ’hem d ’estar  convençuts .  

 

També és hora de posar-nos a t rebal lar ,  i  ho estem fent ,  però jo  penso que ho 

hem de fer  una mica més,  també per  conèixer -nos.  La mi l lor  manera de 

conèixer -nos i  de saber  s i  som capaços d ’assol i r  a l lò  què vo lem és amb l ’acc ió ,  

no amb la  contemplac ió ,  i  a ix í  podrem veure  rea lment  de qu ina substànc ia 

estem fets  nosal t res .  Hem de pensar  que l'únic  que necess i tem per  no avançar  

és no fer  res  i ,  en aquest  moment ,  no ens ho podem permetre,  n i  per  nosal t res ,  

n i  per  L le ida,  n i  per  la  nost ra  Univers i ta t .  

 

També ens par len,  i  cada d ia  ens en par laran més,  de cr is i ,  i  h i  és,  i  c rec que 

h i  ha més forat  de l  que ens estan d ient .  En Solbes ha d i t  que és la  més for ta 

en no sé quanta anys.  Jo crec que és un problema g lobal .  La g lobal i tzac ió  té  

avantatges i  inconvenients .  Però la ver i ta t  és  que h i  ha una cr is i  impor tant  de 

va lors  i  ha començat  pe l  tema d ’humani ta ts  a ls  Estat  Uni ts .  S implement  to t  a l lò  

que ens està passant  és  per  no ten i r  l ’è t ica adequada,  segons quins senyors  

han generat  aquesta cr is i  i  ha començat  pe l  tema de l ’è t ica.  

 

Per  a  L le ida ,  jo  ho ve ig  amb opt imisme,  perquè ens demanaran que esta lv iem, 

ens demanaran que innovem,  ens demanaran que t rebal lem més,  ens 

demanaran que t inguem les  d imens ions menys pet i tes  i  que ens foca l i tzem, 

tant  a  la  Univers i ta t  com a les  empreses.  Ens demanaran sacr i f ic i .  A ixò ho 

estem fent  a  L le ida.  Fa anys que ho fem. Per  tant ,  jo  sóc pos i t iu .  

 

Ens d iuen que som v ic t imis tes,  que pract iquem el  v ic t imisme i  a ixò m’ho he 

sent i t  mol tes  vegades.  Doncs,  jo  crec,  i  par lo  en genera l ,  que segurament  no.  
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Nosal t res  sabem que e l  v ic t imisme ar ruïna e l  fu tur .  Nosal t res  cre iem que ten im 

fu tur  des de l  Conse l l  Soc ia l  i  des de la  Univers i ta t  de L le ida.  I  per  què crec  

que e l  ten im? Perquè ten im ident i ta t  i  ten im unes ar re ls  pròpies.  A ixò és mol t  

impor tant .  A més a més,  ten im una h is tòr ia  de 700 anys.  Por tem un avantatge 

de 200 anys i  a ixò  ens  ho hem de fer  va ler .  Tenim coneixement  i  ten im ta lent ,  

segur  que e ls  ten im i  e ls  coneixem.  I  ten im somnis ,  però també ten im 

aspi rac ions  fonamentades i  amb base,  com he expl icat  abans amb e ls  

exemples que he posat .  Jo crec que amb to t  a ixò podem fa lcar  un bon fu tur .  

 

És ver i ta t  que mol tes  vegades se ’ns mira des de l  pr isma de les  nost res 

debi l i ta ts ,  i  per  descomptat  que en ten im.  Però,  a ix í ,  què passa;  doncs que fan  

que e ls  nost res punts  for ts  resu l t in  i r re l levants  i  les  nost res debi l i ta ts ,  més 

ev idents .  Jo crec que hem de canv iar  de pr isma i  mi rar -ho des dels  nost res 

punts  for ts ,  que penso que són mol ts .  

 

També ens  han t i t l la t  d ’ ind iv idua l is tes  i ,  en aquesta v is ió ,  s í  que h i  es t ic  

d ’acord.  Jo crec que no és un tema l le idatà,  s inó que és un tema cata là .  Tenim 

un problema mol t  impor tant  com a soc ie tat  amb l ’ ind iv idual isme.  No ens 

adonem que ha passat  e l  temps de l ’ ind iv idual isme.  És hora de compar t i r  

coses,  és  hora de compar t i r  amb la  gent .  No sé s i  a ixò forma par t  de l  caràcter  

cata là ;  segurament ,  h i  a juda l ’orograf ia ,  posats  ent re les  muntanyes.  En f i ,  jo  

no ho vo ldr ia  anal i t zar  aquí ,  però és  rea l  que ten im un problema 

d ’ ind iv idual isme,  tant  en la  soc ie tat  c iv i l  com en e l  món pol í t ic .  Per  a ixò,  

aprof i to  aquesta ocas ió per  d i r  a ls  po l í t ics  que no pequin d ’ ind iv idual is tes  i  que 

pens in bàs icament  en L le ida i  en la  UdL,  i  no en cadascú.  

 

També ens d iuen que ens fa  fa l ta  ambic ió .  Jo crec que no,  que la  ten im,  i  h i  ha  

proves a l  món univers i tar i ,  a l  món empresar ia l  i  a l  món cu l tura l ,  de gent  que 

han t ingut  ambic ió .  Ara bé,  potser  ens ca len dos coses.  Som modestos.  A ixò,  

segons com ho mirem,  és una v i r tu t ,  però sov in t  per  ser  modestos no sabem 

expl icar  e l  què fem,  i  a ixò crec que és una mancança que ten im aquí ,  a  la  

Univers i ta t ,  i  a  la  soc ie tat  l le idatana.  I ,  a més,  ens fa l ta  un pè l  d ’autoest ima.  

 

Bé,  aquestes han estat  les  meves ref lex ions.  F ina lment ,  vu l l  d i r - los  que cap 

v ida es fa  gran f ins  que no té  un object iu .  Nosal t res  ja  som grans perquè 

l ’ob jec t iu  aquí ,  a  la  UdL,  e l  ten im,  com he expl icat  abans.  Haur íem d ’ev i tar ,  
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això s í ,  les  persones negat ives perquè és segur  que sempre tenen un problema 

per  a  cada so luc ió .  

 

Per  acabar ,  ja  que han t ingut  la  gent i lesa i  l ’amabi l i ta t  d ’ass is t i r  a  aquest  ac te,  

vu l l  adreçar -me espec ia lment  a ls  representants  de la  Genera l i ta t  de Cata lunya 

i  demanar- l i  espec ia lment  a  na B lanca Palmada a lgunes coses.  

 

Et  demanar ia  que conf iess is  amb la  gent  de L le ida i  de  la  UdL.  Que to tes 

aquel les  coses que hem compar t i t  puguin ser  una rea l i ta t .  Us demanar ia  un 

mapa univers i tar i  cata là .  Entenc que no és fàc i l ,  però crec que a judar ia  mol t  a  

t i rar  endavant  e l  país  i  ser ia  ú t i l  per  a  to ts .  Som consc ients  de to t  e l  que estem 

v iv in t  amb e l  tema del  f inançament .  No és fàc i l .  Estem passant  un moment  

compl icat  amb e l  tema soc ia l ,  de cr is i ,  i  compl icat  amb to t  e l  tema del  

f inançament  de l ’Estatut ,  però jo  us  demanar ia  sobretot  que reta l leu  – i  jo  sóc 

empresar i–  a  les  empreses,  que fem a lguna car retera menys,  que fem una mica 

menys de recerca s i  ca l . . . ,  però no reta l leu en educac ió.  No ho feu perquè ho 

pagar íem mol t  car  i  ho veur íem d ’aquí  a  uns anys.  Cal  que ho t inguem c lar .  

 

Tot  a ixò que hem par la t  i  que segurament  par larem no ser ia  poss ib le  sense e ls  

professors .  L ’a l t re  d ia  l leg ia  una f rase en un escr i t  que ref lec te ix  mol t  bé la  

impor tànc ia de l ’educac ió i  de l  coneixement :  “D’aquí  a  cent  anys no impor tarà 

e l  cotxe que hagi  conduï t ,  en qu in  t ipus de casa hagi  v iscut ,  quants  d iners  hagi  

t ingut  n i  l ’aspecte de la  roba que hagi  por ta t ,  però segur  que e l  món serà una 

mica mi l lor  s i  he estat  impor tant  en la  v ida d ’a lgun estud iant ”   

 

Bon curs !  

 

 

Sr.  Ramon Roca i  Enrich 
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